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Cal dir prou!

mirant la
Casa Gran

4
El robatori de coure 
de les catenàries i dels 
elements de seguretat 
paralitzen totes les 

línies de trens de rodalies de 
Barcelona.

Els robatoris constants a la xarxa 
de rodalies de Barcelona han arri-
bat a un nivell total- ment intole-
rable i directament criminal.

Els robatoris produïts en anys 
anteriors han anat creixent d’en- 
vergadura i cada vegada ha anat 
afectant més serveis i usuaris. A 
Catalunya s’ha produït el 42% 
dels robatoris de cablejat de tot 
l’Estat. L’any 2023 es van de- 
nunciar 151 robatoris de cable 
de coure, una xifra que arriba al 
115% més que l’any 2022.

En el primer quadrimestre de 
2024 s’han seguit produint ro- 
batoris fets de manera clarament 
organitzada i especialitzada, i 
han afectat, de manera greu, no 
solament el subministrament 
d’energia als trens, sinó també el 
complex sistema de senyalització 
i guiatge de trens, cosa que pot 

afectar també la seguretat dels 
passatgers i del personal.

Els robatoris dels passats dies 12 i 
13 de maig han estat la gota que 
ha fet vessar el vas. Han estat tan 
greus que han paralitzat la circu- 
lació de trens a tots els túnels de 
Barcelona i han provocat l’incen- 
di de la xarxa de control de vies i 
de seguretat.

Atesos els nombrosos antece- 
dents, els ciutadans no entenem 
com es poden produir constants 
robatoris de coure, sense tro-
bar solucions de seguretat que 
ho facin impossible. Perquè al 
marge dels importants costos de 
les despeses de reparació, cal de- 
nunciar que aquests robatoris són 
autèntics actes de sabotatge del 
transport públic i que afecten de 
manera greu el dret a la mobilitat 
i la seguretat de totes les perso- 
nes, alhora que afecta fins i tot 
l’economia del país.

Es desconeixen les xifres oficials 
dels usuaris afectats, però és evi-
dent que els retards, les su- pressi-
ons de trens i les molèsties causa-

des pel robatori de coure, grafits 
i altres actes vandàlics afecten 
molts milers d’usuaris diàriament 
que ja estan tips d’aquest caos i 
criden alt i clar: “PROU!”.

Arribats en aquest punt, cal que 
les autoritats responsables de 
l’Estat i de la Generalitat deixin 
de llençar-se les culpes l’un a 
l’al- tre i posin fil a l’agulla. Cal 
que de manera coordinada revisin 
i implementin totes les mesures 
necessàries per evitar aquests fets 
delictius i criminals, per garan- 
tir un servei ferroviari eficient i 
segur. La inversió en seguretat i 
tecnologia, una actuació policial 
més ràpida i la col·laboració entre 
les diferents autoritats compe- 
tents són essencials per minimit- 
zar aquests impactes.

Sens dubte, una altra mesura 
important que cal posar a sobre 
de la taula és l’estudi dels canvis 
legals necessaris per endurir les 
penes als responsables (especial-
ment als reincidents) de sabotejar 
i vandalitzar el transport públic 
de tothom.3

OPINIÓ

Lluís Carrasco /      lluiscarrascomartinez
Imatge generada per intel·ligència artificial.
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Ni savis ni rics

Des de
la plaça

4
L’alumna amb més bona 
nota de la meva promoció 
de batxillerat va estudiar 

filologia clàssica. Quan va dir-ho 
a casa hi va haver una decepció: 
els pares esperaven que fes una 
carrera,  com ells deien, de pes. 
Fins i tot, alguns professors es-
cèptics  li preguntaven si volia ser 
mestra de llatí. 

Sempre hi ha hagut una tensió 
economicista en els  prim-
ers  períodes de formació.  Les 
humanitats no han gaudit de 
gaire prestigi.  Els comerciants 
de l’Eixample i  les classes mit-
janes demanaven als mestres que 
ensenyessin les coses necessàries 
als seus fills,  però tampoc massa 
coneixements, ja que si estudia-
ven gaire més, potser no seguirien 
la feina de casa. Una altra ex-
pressió que solia córrer és “això et 
farà més savi que ric”. En canvi, 
a altres països la literatura dels 
grecs i dels llatins tenen una gran 
fama. A Anglaterra, per exemple, 
es passen de frenada i la cultura 
clàssica és un toc distintiu de les 
classes altes. No fa pas gaire cor-
ria per la xarxa un vídeo de l’antic 

primer ministre, el ximplet Boris 
Johnson, on recitava un fragment 
de la Ilíada en grec clàssic. Pot ser 
criticable, però no m’imagino cap 
membre de l’aristocràcia política 
i econòmica catalana recitant un 
autor clàssic de memòria.

Tot just acabada la pandèmia vam 
retrobar-nos uns quants d’aquell 
grup. Ella explicava que encara 
té motivació i sobretot, vocació.  
Treballa amb la tranquil·litat que 
dóna la llibertat de càtedra  i la 
fe del sembrador que espera que 
la feina d’avui un dia fructificarà.  
Les preocupacions venen per una 
altra banda: els estudis clàssics 
sempre han tingut una mala salut 
de ferro, però  avui estan més en 
perill  que mai. En la nova llei 
educativa, per primera vegada a 
la història d’Espanya, les matèries 
de grec i de llatí i també la filo-
sofia no hi apareixen. Només ho 
fan com a matèries optatives i 
això diu molt poc en favor de la 
cultura occidental. Ara mateix als 
nostres instituts hi ha més places 
que demandants de professors 
de grec i llatí. L’educació i la for-
mació dels fills és una de les grans 

prioritats  de tota família, però 
alhora hi ha mancança de pro-
fessors. Falta gent que vulgui ser 
mestre. És una paradoxa.

El debat sobre el que han de ser 
l’ESO i el Batxillerat sempre 
estarà obert i també la discussió 
dels continguts. Però potser avui 
els estudis secundaris no ens fan 
savis ni tampoc rics perquè ha 
baixat l’exigència. Hi ha matèries 
que si no te les explica un profes-
sor quan tens quinze anys, no te 
les explicarà mai ningú i a aques-
ta edat és fantàstic enamorar-se 
de la cultura grega i llatina, amb 
els seus herois,  les seves tragèdies, 
la seva capacitat discursiva, la seva 
èpica. Els estudis no només han 
de tornar a ser un ascensor social, 
sinó també el gran desvetllador 
de tota mena de vocacions, més 
enllà de fer-te ric o savi. Aquesta 
noia va ser la primera llicenciada  
de la família, explica amb agraï-
ment com la professora de liter-
atura va obrir-li la curiositat pel 
saber, perquè a casa seva només 
hi havia un llibre regalat per una 
caixa de pensions. És sàvia i es 
guanya prou bé la vida.3

Jesús Cardona /      jesus_cardona7

OPINIÓ
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Les riuades i el Terraplè

històries de 
Molins
de Rei

4
El mes passat, l’article “El 
Terraplè”, el vaig intentar 
reduir al màxim, però em 

van quedar ganes d’expansionar-
me amb un tema tan important 
per al passat de Molins de Rei 
com fou la constant amenaça de 
les riuades.

Aquestes pujades del Llobregat 
no eren un fet fortuït. La 
imprevisibilitat del riu ja 
havia retardat la construcció 
de molins o que s’edifiquessin 
ponts al Llobregat. Coneixedors 
del problema, la construcció 
de la resclosa i del rec es feu 
amb materials reemplaçables 
i s’anotaren les condicions de 
reparació en els contractes reials 
amb els usuaris. Per exemple, 
Donya Mencia Requesens 
adquireix un bosc per poder 
disposar de troncs suficients per 
refer periòdicament la dita resclosa.

El rec es construí planejant cap 
a la part baixa de la futura vila i 
el casal dels molins, on s’edificà 
el primer nucli habitat, però les 
destrosses causades per les riuades 
en foren una constant.

Segurament recordareu que 
en unes obres del 2009 es 
descobriren diferents nivells 
d’empedrat del carrer de 
Baix corresponents a calçades 
d’entre els segles XV i XIX (la 
més antiga, a tres metres de 
fondària) i a la pairalia dels Mas 
Rubí trobaren que la porta del 
segle XVIII naixia més amunt 
de l’antiga. També, als baixos 
del Palau de Requesens es pot 
admirar el nivell base de quan es 
construí, a mitjan segle XV.

A cal Mas Rubí, uns senyals 
mostraven el nivell assolit per 
les riuades; en destaquem la del 
1912, amb 1,7 metres sobre 
el nivell del carrer, cosa que 
representaria quatre metres 
respecte del nivell de l’any 1200. 

Arran de la forta riuada de 1898, 
a l’inici del segle XX, per protegir 
el centre de la vila es decidí 
construir una barrera de terra que 
frenés noves avingudes i protegís 
el rec i el poble. Es va fer amb un 
terraplè d’uns tres metres d’alçada 
des de la fàbrica coneguda 
popularment com el Molí, per 

haver estat aixecada allà, en el 
lloc d’antics molins, fins a la 
carretera reial, si bé una protecció 
més senzilla continuà en la llera 
del rec enllà . En el TOT del 
mes d’abril ja vam comentar 
com aquest terraplè donà nom 
a l’actual (ara, amb l’antic canal 
cobert) i se’n feu una avinguda, 
un lloc ple de vida ciutadana.

L’any 1962, una destructiva 
riuada feu grans destrosses al 
carrer de Baix. El terraplè ens 
seguia protegint, però es trencà 
la resclosa i quedà oberta l’aigua 
cap al rec, cosa que va permetre 
que part del riu entrés amb força 
pel canal cap a Molins de Rei. 
D’aquest fet, no en podem culpar 
el terraplè...

Les aigües que tant hem desitjat 
últimament poden ser traïdores 
i haurem de ser vigilants amb les 
de la riera de Cagalell (de Sant 
Bartomeu), ara carrer Verdaguer, 
el curs natural del nostre vessant  
de la muntanya.3

Tomeu Martí i Parellada /        TomeuMartiiParellada

OPINIÓ
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El tresor de Sant Joan

Contes, relats
i misteris

4
Fa anys, a Vallirana, hi 
vivia un noi anomenat 
Marc, curiós i aventurer, 

a qui li fascinaven les llegendes 
que la seva àvia li explicava a la 
vora del foc i, de totes, l’havia 
captivat la de la flor de la falguera 
que floreix una sola nit a l’any, la 
vigília de Sant Joan, en un lloc 
molt amagat de la serra d’Ordal i 
que porta la felicitat a qui la troba.

Impacient, va esperar que la Lluna 
il·luminés la nit per endinsar-se en 
la foscor del bosc. Va passar prop 
del pont del Lledoner fins a arri-
bar als voltants de la Cova Bonica, 
el jaciment prehistòric on es van 
trobar restes arqueològiques del 
Neolític. El camí era sinuós i em-
bolicat, però en Marc el coneixia 
bé. Així i tot, aquella nit semblava 
més fosca del que era habitual, 
com si la natura mateixa li volgués 
amagar els secrets. Les ombres 
ballaven al seu voltant i els sorolls 
nocturns el posaven nerviós.

Va caminar hores, amb el cor 
bategant-li amb força i decidit en 
el seu propòsit. Quan, esgotat, 
començava a perdre l’esperança, 

la llanterna va projectar la llum 
sobre una falguera majestuosa i, 
entre les seves fulles, va veure una 
petita flor que brillava com una 
estrella. S’hi va acostar amb una 
barreja de nervis i alegria, i les pa-
raules de l’àvia ben presents: “Una 
flor molt petita, capaç de donar 
una gran felicitat”. 

La va tallar amb delicadesa i, en 
fer-ho, una ratxa de vent bufà 
entre els arbres xiuxiuejant:

—Has trobat la flor de la felicitat, 
però només si la comparteixes 
multiplicarà el seu poder. Cada 
pètal aportarà felicitat a una única 
persona. Empra’ls bé i afanya’t, ja 
que a mitjanit es marcirà. 

En Marc va sentir un calfred; hau-
ria d’escollir bé amb qui compartir 
una flor tan petita. Així, mentre 
feia el camí de tornada a casa, va 
tenir temps de rumiar-s’ho bé. Va 
pensar en els seus pares, els qui el 
cuidaven i estimaven; en la seva 
àvia, qui li explicava les llegendes 
amb tanta passió, i, també, en els 
seus amics, amb qui compartia 
multitud d’aventures. «Hi ha tanta 

gent amb qui compartir i la flor és 
tan petitona!», va pensar el noi.

En arribar al poble, li va mostrar 
la flor a l’àvia i li va explicar el 
seu dilema. Però, com que no li 
semblava just compartir la felici-
tat amb uns i excloure’n d’altres, 
abans que arribés la mitjanit i la 
floreta es marcís, se la va endur i 
la va plantar a les jardineres de la 
rambla de la Sobirania. 

De sobte, una llum i una energia 
positiva van emanar de la flor per 
atreure els veïns que, plens de 
felicitat, sortiren al carrer per fer 
xivarri. 

D’ençà d’aquell dia, els 
valliranencs celebren a la rambla 
una gran festa de llum i música 
per commemorar la nit màgica 
en què, gràcies a la troballa d’en 
Marc, tothom es va nodrir d’un 
bocí de felicitat. I així, cada 
revetlla de Sant Joan recorden 
que, com la petita flor, els 
moments compartits amb els 
altres són els que aporten una 
veritable felicitat.3

OPINIÓ

Yolanda M. /       Yomorago
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Dones a la política de la vila

el
contrapunt

4
Tot just el passat mes de 
maig, es complien 50 anys de 
la mort de Caterina Casas i 

Maimó, primera regidora a la nostra 
vila, l’any 1934 a les files d’Esquerra 
Republicana de Catalunya. Amb 
l’esclat de la Guerra Civil i la victòria 
del bàndol franquista, vàrem haver 
d’esperar 39 anys per poder tornar a 
votar en unes eleccions municipals i 
que la dona pogués tenir un altre cop 
un cert protagonisme a la política.

D’aquestes primeres eleccions 
democràtiques de l’any 1979 en 
va sortir la primera i fins ara única 
alcaldessa de la nostra vila, l’Antònia 
Castellana del P.S.U.C. Des d’aquell 
moment i fins al dia d’avui les dones, 
malgrat tots els entrebancs, han anat 
guanyant protagonisme a la política 
tant en l’àmbit de Catalunya com en 
l’àmbit local.

Avui podem dir que 11 dels 21 
regidors del nostre consistori, per 
primera vegada a la història, són 
dones. 

Tenim un consistori que almenys 
en aquest aspecte reflecteix millor 
la nostra societat, i ens mostra cap 

a on hauríem d’anar avançant. Cal 
ressaltar que excepte una formació, 
la resta compleixen o superen la 
paritat, i que aquest fet ja no obeeix 
com podia passar quan van sortir  
la Llei Orgànica 3/2007 i la Llei 
de paritat17/2015 que marca un 
mínim del 40% de representació 
femenina, sinó a la vàlua política i 
personal de cadascuna d’elles. Voldria 
afegir que, afortunadament, totes 
elles en diversos graus, i en diferents 
àmbits,  participen activament en 
la política municipal, ja sigui en 
les tasques de govern o bé des de 
l’oposició, motiu pel qual tenim tant 
una primera  tinent d’alcalde, com 
diverses portaveus de diferents grups 
municipals.

Des de 1934 fins als nostres dies, 
totes les dones que han participat 
activament a la política municipal 
de la nostra vila, amb independència 
del seu origen, condició social i 
procedència política, han tingut en 
comú que han hagut d’enfrontar-se 
a una doble càrrega, d’una banda, 
pel fet de ser pioneres a ocupar espais 
reservats als homes, han hagut de 
demostrar ser molt millors que els 
homes per fer-se mereixedores de 

la confiança per ocupar un càrrec 
públic.

De l’altra, no oblidem que les 
càrregues familiars (fills, pares, 
llar) han continuat recaient 
tradicionalment en les seves espatlles, 
cosa que ha suposat un gran esforç 
per compaginar la vida política i 
familiar, tenint en compte que moltes 
d’elles a més tenien una altra feina. 

El rol que han desenvolupat i el 
respecte merescut en la majoria 
dels casos, ha estat a costa de grans 
sacrificis personals, i d’una enginyeria 
familiar que no ha pogut deslliurar-les 
d’un sentiment de culpa, malgrat que 
alguns casos hagin tingut el suport de 
la família, no s’han deslliurat de patir 
l’anomenat “síndrome de la mala 
mare”, ni de patir les crítiques d’altres 
dones impregnades d’un masclisme 
cultural.   

I més enllà de la política, la situació  
també s’estén a altres espais, com el 
món associatiu, el cultural i l’esportiu.

Felicitem-nos i seguim lluitant per 
restablir la igualtat en tots els àm-
bits.3

OPINIÓ

Ramon Canal

Nutrició Antiparasitaris
Complements

Perruqueria amb cita prèvia
Autorentat amb cita prèvia Servei a Domicili “gratuït”

93 639 91 38 - 661 346 233
        Plaça de la Bàscula, 4, 08750, Molins de Rei, Barcelona 
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4
El 3 d’abril del 2004 va 
tenir lloc el primer viatge 
del Trambaix, seguit 

pel Trambesòs al maig. Des 
de llavors, el tramvia modern 
ha servit als ciutadans de 
Barcelona i municipis veïns, tot 
i algunes oposicions inicials que 
preferien l’extensió del metro. 
Actualment, el tramvia és el 
transport públic més ben valorat 
pels usuaris amb una nota de 
7,8 sobre 10. El tramvia ha 
millorat la mobilitat sostenible i 
garantit al 100% l’accessibilitat 
per a persones amb mobilitat 
reduïda.

Les dades mostren que el tram-
via és deu vegades més econò-
mic de construir que el metro i 
és una alternativa neta i de qua-
litat. L’any 2023 va transportar 
31 milions de viatgers, 22 al 

Baix Llobregat i els números 
continuen creixent any rere any.

Tot i els èxits, hi ha reptes 
pendents, com el pas pel carrer 
Laureà Miró a Esplugues de 
Llobregat i la connexió definiti-
va entre Trambaix i Trambesòs 
per la Diagonal de Barcelona. 
També hi ha pendents d’execu-
tar projectes per millorar la xar-
xa tramviaire al Baix Llobregat, 
com l’extensió fins a Molins de 
Rei, prevista per al 2028, i altres 
extensions després del 2030. 
Malauradament, recentment 
s’han perdut oportunitats com 
l’extensió del tramvia al llarg 
de la C-245 fins a Castelldefe-
ls.  Els reptes futurs inclouen la 
integració millorada de les rutes 
i l’expansió a noves zones este-
nen el Trambaix fins a Quatre 
Camins, enllaçant amb els FGC 

i posteriorment fer-lo arribar a  
localitats com Cervelló i Vallira-
na i connectar millor les instal-
lacions comarcals claus com els 
hospitals,  i platges. Dissenyant 
una xarxa intracomarcal àmplia 
i eficient que superi la visió úni-
cament radial (tot cap a la ciutat 
de Barcelona).

Per assegurar un futur sòlid, 
cal planificar a llarg termini, 
començant amb el PDI 2031-
2040. La Plataforma Volem el 
Trambaix al Pla, fa una crida 
a la ciutadania per defensar en 
els pròxims 20 anys l’extensió 
del tramvia per tota la comarca, 
garantint un transport públic 
de qualitat i sostenible per a les 
futures dècades. El tramvia és 
una eina crucial per la mobilitat 
al Baix Llobregat i ha de 
continuar creixent i enllaçant 
amb les xarxes ferroviàries 
actuals, assegurant-se que les 
extensions previstes es facin 
realitat.3

Plataforma
Volem el Trambaix al Pla

El Trambaix ha fet 20 anys: quin serà el seu futur 
d’aquí a dues dècades?

DONEMVEU

662 921 357

B A R  R E S T A U R A N T

C/ Major 93 Local · Molins de Rei       @mimatiyjo

ENTREPANS,  TAPES ,  AMANIDES ,  POSTRES  CASOL ANES  I  MENÚ SETMANAL
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127 persones participen a La Molinenca
La marxa de BTT va tenir un recorregut de 46kmpel Parc de Collserola, un repte amb un desnivell 
de 1.600 m. Degut a la duresa del recorregut, es van habilitar dues dreceres pels qui necessitessin 
acotar la ruta, i, segons l’organització, tothom va quedar molt satisfet. La sortida i arribada es va 
ubicar al pati de la Federació Obrera, i els participants es van enfrontar a collades mítiques com el 
Coll de les Torres, la Sargantana, Santa Creu d’Olorda, Coll de Can Amigonet, Collet de Batllivell, 
base Puigmadrona, i Puig del Rossinyol. La Molinenca BTT no és una competició, per tant, no hi va 
haver guanyadors sinó que es va fer un sorteig de material de bicicleta de muntanya i inscripcions per 
altres curses.

L’AAVV Les Conserves s’acomiada amb una 
paella

Després de 44 anys d’història, aquesta 
associació veïnal ha hagut de tancar 
per manca de relleu en la junta. Com 
a acte de colenda, han dut a terme 
una paella per celebrar entre socis 
i amics les vivències viscudes amb 
més de 150 socis.

Desallotgen l’espai popular l’Escorça
El desallotjament, que es va dur a terme el passat 
30 de maig, es va dur a terme sense previ avís i 
va agafar d’imprevist als membres de les diferents 
entitats que formen part d’aquest espai popular. 
Diversos agents de Mossos d’Esquadra van entrar 
al local sense cap dificultat, i van comptar amb la 
presència d’agents ARRO per si es desenvolupaven 
conflictes. L’11 d’abril ja es va dur a terme un intent 
de desallotjament, però desenes de persones es van 
concentrar a la porta del local i el desnonament va 
ser suspès.

Foto: Sons and Bikes

SABIESQUÈ?
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“Supernovas” celebra un any d’èxits
Aquest grup de l’escola Xen Dance Space, format per 9 
dones de més de 35 anys, van quedar segones al Dance 
Is Life 2024, es van quedar a les portes del pòdium a la 
vuitena edició de Dreambox, només per 6 dècimes, i van 
tenir una bona participació en el DAF Championship 
i a la tercera edició del COMPARTIM Cornellà de 
Llobregat. Tot i els èxits, no ha estat una temporada 
fàcil, ja que la coreògrafa i directora de l’escola, Xenia 
Guirado, va patir una lesió al genoll dret que li va 
impedir participar en un dels campionats, un dur cop 
per al grup. Malgrat això, les “Supernovas” han decidit 
celebrar la superació i els èxits del curs en una actuació 
durant el SHOWCASE al teatre La Peni el 9 de juny.
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Èxit a la 8a edició de la Nit del Comerç
Enguany han participat una seixantena d’establiments 
de la vila, entre paradistes i comerciants, on s’han 
ofert diferents descomptes i algunes parades del 
Mercat Municipal han ofert tapes per degustar. En 
l’esdeveniment, que va començar l’1 de juny a les vuit 
del vespre i es va allargar fins a la mitjanit, no només hi 
ha participat el comerç, sinó que hi ha hagut diferents 
demostracions de ball de set escoles de dansa a la plaça 
de Catalunya i a la plaça de la Creu; i s’ha organitzat, 
com l’any passat, l’espai del benestar a la plaça del Palau, 
on s’han fet tallers i demostracions relacionades amb la 
cura individual.
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Les obres de l’estació acabaran a �nals d’any
4Els treballs s’han programat de manera que no tindran 

afectació en els horaris habituals de circulació dels trens, 
encara que duran alguns caps de setmana els trens cir-
cularan per una única via, i el pas sota via estarà tancat 
durant un cap de setmana. Les obres consisteixen en 
l’ampliació del nombre de màquines validadores de la 
via que va en direcció a Barcelona, una d’elles habilita-
da per persones amb cadira de rodes o cotxets. També 
s’adequarà la marquesina d’aquesta via i es renovaran 

els paviments de les dues vies, i la substitució de l’enllu-
menat per un de tipus LED. L’objectiu d’aquestes obres és 

agilitzar al màxim el moviment de viatger s l’estació.3

L’Ajuntament instal·larà plaques 
fotovoltaiques a l’escola Sant Josep
4Els treballs començaran aquest estiu, i aquest 
centre serà el primer en què es munti un sistema 
d’energia solar, que s’instal·laran a diferents edifi-
cis municipals i centres educatius. Les plaques de 
l’escola Sant Josep tindran una potència de 95,16 
kWp i permetran generar una energia de 124.041 
kWh/any, que és l’equivalent al consum de 35 
llars i que suposarà un estalvi de 31 tones de 
C02. Les obres, amb un import total de 96.671 
euros (IVA inclòs), es financen amb recursos de 
l’AMB (un 60%) i dels Fons FEDER europeus 
(40%).3
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SABIESQUÈ?

Nova estació de càrrega de vehicles elèctrics
4Està situada al carrer Torrelles, al polígon indus-
trial de la Barruana, i pròximament entrarà en fun-
cionament una altra al carrer Guimerà, pendent que 
Endesa el connecti a la xarxa. Sant Vicenç dels Horts 
té en funcionament cinc instal·lacions públiques per 
carregar vehicles elèctrics: dos de càrrega ràpida, dos 
de càrrega semi-ràpida, i un de càrrega lenta, i pròxi-
mament en sumarà una més.3

Foto: Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts.

Foto: Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts.
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Foto: Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts.

Sant Vicenç serà la seu d’STEF Iberia
4Aquesta plataforma logística forma part d’una empresa 
especialista en transport i logística de productes alimenta-
ris a temperatura controlada, i constarà d’una nova cons-
trucció de gairebé 12.000 metres quadrats, i el projecte 
també inclou una zona verda en un terreny de 26.100 m². 
Comptarà amb 21 molls de càrrega i prestarà serveis es-
pecials d’emmagatzematge i preparació de comandes, co-
packing i zona de descàrrega de contenidors. Aquesta nova 
plataforma implica una inversió de 27,5 milions d’euros i 
la creació d’uns 200 llocs de treball directes, un cop esti-
gui la nau a ple rendiment, a més dels llocs de treball que 
generarà de manera indirecta.3

La Cursa CaCo arriba als 300 participants
4Les guanyadores d’aquesta onzena edició van ser Eva 
Roca a la cursa de 5 km, i Bruna Font, a la cursa d’un 
km. La Cursa, anomenada Caminar o Córrer, se celebra 
en motiu del Dia Internacional de la Salut de les Dones, 
i només hi participen persones d’aquest gènere. El punt 
de sortida i arribada va ser la Pista Polivalent de Francesc 
Macià i es van fer dues curses diferenciades, una d’un qui-
lòmetre per a nenes de fins a nou anys i una altra de cinc 
quilòmetres, per a participants a partir de deu anys.3

Foto: Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts.
S A N T  V I C E N Ç

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L

Solicita una valoración
gratuita y sin compromiso

678 338 950

Plaça de la Vila, 4
Sant Vicenç dels Horts
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SABIESQUÈ?

La 43a cursa de Pallejà obre inscripcions
4La prova té un recorregut de 10 quilòmetres, 
un de cinc i un per a infants, i es durà a terme el 
pròxim 7 de juliol. El punt de sortida i arribada 
serà davant del Castell i començarà a les 9 del 
matí, mentre que el recorregut infantil serà a les 
10.30 hores. La iniciativa, organitzada pel Club 
d’Atletisme Pallejà i l’Ajuntament, té un fort 
component solidari, ja que els diners recollits 
amb les inscripcions es destinaran a finançar les 
activitats de la Xarxa Solidària de Pallejà i de 
l’Associació Autisme Pallejà. Les inscripcions es 
poden formalitzar a través del web oficial de la 
cursa: cursadepalleja.es3

L’escola Àngel Guimerà recull diners per la Xarxa 
Solidària
4El passat 28 de maig els alumnes de 5è de primà-
ria van posar una parada al mercat setmanal de Pa-
llejà per vendre els productes de la seva cooperativa, 
anomenada Guimerart. La iniciativa ha tingut forma 
part del programa de Cultura Emprenedora a l’Esco-
la (CuEmE), i ha tingut una molt bona acollida per 
part del veïnat i dels familiars dels infants. Amb els 
diners recollits, s’organitzarà un esmorzar per a tot 
l’alumnat de cinquè de l’escola i es farà una donació 
a la Xarxa Solidària de Pallejà. Els infants van haver 
d’organitzar-se per dur a terme les tasques de venda 
al mercat: captar clients, aconsellar-los i vendre els 
productes.3

6 famílies es queden sense plaça a una llar 
d’infants
4Una família d’i0 s’ha quedat sense plaça a la 
llar d’infants Les Rovires. A més, al curs d’i2 
s’han presentat 10 sol·licituds per a un total de 
5 places, per tant, hi ha 5 famílies que no s’han 
pogut inscriure a aquest centre. Per tal d’assignar 
les places es va dur a terme un sorteig per establir 
l’ordre de les sol·licituds que tenen la mateixa 
puntuació en el barem. En el cas d’i1, també s’ha 
fet un sorteig per ordenar les sol·licituds, però 
totes elles tenen la plaça garantida atès que el 
nombre de sol·licituds no ha superat el total de 
places disponibles. Segons l’Ajuntament, atesa la 
gran demanda del servei estan en conversa amb 
el Departament d’Educació per poder donar 
resposta al màxim nombre de famílies que han 
presentat la sol·licitud.3

Foto: Ajuntament de Pallejà.

Foto: Ajuntament de Pallejà.



|  15  |T O T M O LI N S # 4 5  ·  M a g a z ine  d ’ I nf or ma ció  i O ci

PREMI
Entre tots els participants se sortejarà 
un dinar per a dues persones al res-
taurant: DIANA.

PA L L E JÀ

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L

El Carnestiu torna a Pallejà
4Aquesta iniciativa consisteix a celebrar el Carnestoltes 
els mesos més calorosos, enguany, el 8 de juny. Dins la 
programació es va dur a terme una rua matinal per di-
namitzar la ciutadania arreu del poble, i a la tarda es va 
dur a terme el pregó amb la posterior Rua de disfresses 
estiuenques sense carrosses, elements mòbils o equips de 
música. Per cloure la jornada, el ball de disfresses amb DJ 
ha fet ballar a tots els assistents.3

Instal·len plaques solars a la zona esportiva
4162 panells fotovoltaics d’autoconsum seran instal·lats 
a la coberta de la pista poliesportiva i generaran 53.000 
kWh d’energia a l’any per compartir amb altres equi-
paments municipals. El projecte, promogut per l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona i finançat a través d’una em-
presa de serveis energètics, preveu que aquesta instal·lació 
compti amb una potència màxima de gairebé 94 KWp, 
facilitant l’autoconsum immediat d’energia d’origen re-
novable.3
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L’autobús de la ciència para a Vallirana
4Els dies 8 i 9 de juny va fer parada el MNA-
TECBUS, un autobús del Museu Nacional de 
la Ciència i la Tècnica de Catalunya. Es tracta 
d’un espai immersiu i tecnològic que convida 
el públic a viatjar al passat, el present i al futur 
de la nostra societat, per a endinsar-se d’una 
forma totalment innovadora en temes com els 
avanços tecnològics, la transició energètica, la 

cultura, el transport o el patrimoni industrial, 
entre altres. El projecte està adreçat a escoles, 

associacions, col·lectius i al veïnat en general i és 
gratuït.3

XII Fira del Vi i del Cava
4El 8 de juny va tenir lloc la dotzena fira 
de cellers de vins, caves i gastronomia local 
on va poder trobar una bona oferta vinícola 
i gastronòmica amb ambientació musical. 
Els cellers i la resta d’expositors van oferir la 
degustació dels seus productes mitjançant el 
sistema de compra prèvia de tiquets. Dins la 
fira, es va fer una iniciació al tast de vins a càr-
rec de la Bodega l’Empordà, i el 6 de juny es va 
fer un maridatge empresarial a la casa Mestre amb 
Un cop de vi.3

Vallirana i TER Llobregat invertiran 3 milions 
d’euros en les obres d’interconnexió
4Les actuacions pretenen connectar la xarxa de 
subministrament d’aigua de Vallirana amb l’ens 
d’Abastament d’Aigua Ter-Llobregat, per tal de 
millorar la quantitat i qualitat de l’aigua al muni-
cipi. La col·laboració entre l’Ajuntament i aquesta 
empresa pública suposarà el pagament de gairebé 
3 milions d’euros que es pagaran en quinze quo-
tes. Aquests recursos surten de la modificació del 
crèdit aprovada al Ple de l’Ajuntament del mes de 
maig per destinar inversions en xarxa d’aigua o 
clavegueram, material tècnic per a l’arxiu munici-
pal, mobiliari urbà, inversió en reposició d’ascen-
sors i instal·lacions municipals.3

SABIESQUÈ?SABIESQUÈ?
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La piscina exterior posa a disposició la seva aigua
4Fins al 23 de maig, la piscina exterior del CEM va 
posar a disposició 100.000 litres d’aigua, ja que es van 
fer tasques de manteniment per fuites, treballs que im-
plicaven fer el buidatge de la piscina. Fins llavors, l’aigua 
extreta s’havia fet servir per la neteja dels filtres de la 
piscina coberta, pel reg de la gespa exterior de la piscina i 
per actuacions de neteja en els treballs esmentats. L’aigua 
es va posar a disposició de la ciutadania per l’ús particu-
lar de plantes i gespa, ja que no era aigua potable ni reco-
manable per rentar.3

Les obres d’interconnexió amb aigües TER-Llobregat 
provoquen problemes de subministrament
4El pou afectat va ser el Cantera, i l’empresa pública 
d’aigua van reforçar la xarxa amb camions cisterna per mi-
nimitzar els efectes d’aquesta situació i mantenir els nivells 
dels aqüífers. L’incident va passar el 15 de maig, durant el 
dia següent es van mantenir reunions al màxim nivell amb 
ATLL on es va aconseguir una actuació d’emergència amb 
l’aportació de cisternes durant 24 hores mentre es reparava 
el pou. Per la seva part, es van accelerar per part d’Aqualia 
els treballs al pou Barquera 3 a l’espera que Salut autoritzi 
la utilització de l’aigua del nou pou i també es van fer 
feines per sectoritzar millor la xarxa de distribució.3

VA L L I R A N A
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Foto: Ajuntament de Vallirana.

Nutrició • Higiene • Roba
Descans • Accessoris

Tot el que necessites 
per a la teva mascota

caN
terra

NUTRICIÓ
B E L L E S A

TOTS ELS
DIJOUS

SENSE

IVA

PERRUQUERIA C ANINA

Deixa’ns MIMAR 
la teva mascota

Carrer Major, 289 • 08759 Vallirana
Tel. 936 59 66 10 • Servei a domicili
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Cervelló ofereix un taller de cuina per a 
joves
4L’activitat, titulada “Cuina sense pares”, està 
adreçada a joves de 14 a 18 anys que vulguin 
tenir coneixements bàsics de cuina per apren-
dre a fer plats senzills i saludables sense l’ajuda 
de cap persona adulta. El taller es va dur a 
terme el 30 de maig de manera gratuïta.3

L’Ajuntament organitza activitats pel benestar 
de les dones
4En motiu del Dia Internacional de la Salut de 
les Dones el 28 de maig, Cervelló ha organitzat 
diversos tallers fins el 5 de juny relacionats amb 
temes que incideixen directament en l’estat 
físic i mental com el cicle menstrual, la nutrició 
cíclica i la fibromiàlgia. La celebració del dia 
internacional també ha marcat l’inici del Grup 
terapèutic de dones impulsat per la psicòloga 
del SIAD (Servei d’Informació i Atenció a les 
Dones) del Baix Llobregat, on es treballaran 
aspectes com les habilitats socials, l’autoimatge, 
l’autoestima, les relacions personals i la resolució 
de conflictes. Es tracta d’un grup obert a tothom, 
però requereix inscripció prèvia als departaments 
de Serveis Socials o d’Igualtat de l’Ajuntament.3

Recursos per acompanyar el pas a l’adolescencia
4El passat dimecres 29 de maig va tenir lloc un taller 
per proporcionar a les famílies diversos coneixements 
sobre els canvis físics, emocionals i socials de 
l’adolescència, així com estratègies d’actuació i 
recursos per afrontar aquesta etapa de la vida. El taller 
va oferir eines per aprendre a ajudar els adolescents 
a afrontar l’angoixa que produeixen aquests canvis i 
detectar senyals d’alarma, a més de plantejar com s’han 
d’abordar temes com la sexualitat, el consum d’alcohol 
i drogues, l’ús de les pantalles, etc. L’activitat estava 
adreçada a famílies amb adolescents conjuntament 
amb els centres escolars i la col·laboració de Diputació 
de Barcelona.3

SABIESQUÈ?
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Les aules d’estudi 
de la Biblioteca 
tornen a estar 

obertes
4Del 20 de maig al 

20 de juny en pot fer 
ús qui vulgui preparar-

se els exàmens en un 
lloc tranquil i amb suport 

professional especialitzat. De 
nou, les aules d’estudi s’habiliten 

en una zona de la Biblioteca 
municipal els  dilluns, dimarts, dijous 

i diumenges al matí i els dissabtes a la tarda. 
Les aules s’obriran per a tots els estudiants en un 

horari complementari a l’habitual de la Biblioteca per donar servei 
de suport acadèmic i metodologia d’estudi.3

Cervelló commemora el Dia 
Internacional contra la LGTBIfòbia
4El consistori es va adherir al manifest 
el passat 17 de maig, per recordar que 
cal donar resposta a tota situació de 
discriminació, d’injustícia i de violència 
envers les persones per la seva identitat 
de gènere o les seves orientacions sexuals 
i afectives. La celebració d’aquest 
dia serveix de condemna cap a totes 
les actituds de rebuig, de prejudici 
i d’hostilitat contra lesbianes, gais, 
bisexuals, transexuals i intersexuals, així 
com per apostar pel reconeixement de 
la llibertat i la igualtat entre totes les 
persones en una societat democràtica i 
plural.3

C E R V E L LÓ

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L

Foto: Ajuntament de Cervelló.



ENTREVISTA

Josep Sabaté,
“La preparació [de les coques] comença molt abans, aproximadament dos mesos abans de la data.”

La tradició de menjar coca és una part essencial de la celebració de la nit més màgica de l’any 
a Catalunya. Per garantir que ningú es quedi sense aquestes postres, des dels forns locals 
treballen de valent durant dies abans reunint tot el gènere necessari i elaborant les seves 
creacions particulars. Tot i que la coca clàssica amb fruita con�tada continua sent la més 
venuda, els forners com en Josep Sabaté elaboren altres varietats per satisfer a tots els gustos.

propietari del forn del Pont
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Com us prepareu per al dia 
de Sant Joan? Us porta molta 
feina?
Sant Joan és el dia per excel·lèn-
cia del nostre forn, un dels mo-
ments més importants de l’any 
per a nosaltres. La preparació 
comença molt abans, aproxi-
madament dos mesos abans de 
la data. Durant aquest temps, 
ens assegurem de tenir tot el 
gènere necessari, com el sucre, 
la fruita confitada, la farina i 
els pinyons, per poder fer front 
a la gran demanda. Fem tota 
mena de coques: de fruita, de 
crema, de llardons, de xocola-
ta, entre d’altres. Aquestes són 
les nostres coques estrella, i la 
nostra clientela fidel comença 
a fer encàrrecs amb setmanes 
d’antelació. És una època molt 
atapeïda per nosaltres, però 
també molt gratificant. Durant 
la pandèmia, per exemple, vam 
oferir el servei de repartiment a 
domicili per assegurar-nos que 
tothom pogués gaudir de les 
nostres coques. Tot i que ara ja 
no fem repartiments, la il·lusió 
i el compromís amb els nostres 
clients continua sent el mateix.

Es continua mantenint la tra-
dició de menjar coca?
Sí, la tradició de menjar coca 
per Sant Joan és molt estable 
i forta. La gent espera aquest 
dia amb moltes ganes, ja que 
simbolitza l’inici de l’estiu, 
un moment molt especial per 
a tothom. A més, per aquells 

que no són aficionats a la fruita 
confitada, tenim altres varietats 
com les de crema o de xocolata, 
de manera que ningú té cap 
excusa per no gaudir-ne. La 
nostra missió és assegurar-nos 
que tothom pugui celebrar 
aquesta festivitat amb una coca 
que li agradi.

Es venen més les tradicionals 
o altres varietats?
La veritat és que la gran triom-
fadora continua sent la coca 
tradicional amb fruita confita-
da. És la preferida de la majoria 
dels nostres clients. Tot i això, 
durant Sant Joan, també hi ha 
una gran demanda per altres 
productes com el pa de pagès, 
les ensaïmades de Mallorca en 
diferents gustos i varietats, i 
el nostre brioix amb pinyons, 
que té èxit durant tot l’any. Ens 
esforcem per oferir una àmplia 
gamma de productes per satisfer 
els gustos de tothom.

Hi ha alguna diferència entre 
les coques de forn i les de pas-
tisseria?
La diferència principal rau en 
la manera de treballar. Tot i que 
els ingredients utilitzats són els 
mateixos, la tècnica i el procés 
poden variar entre un forn i 
una pastisseria. Tanmateix, tant 
les coques de forn com les de 
pastisseria són de gran qualitat, 
i en el nostre cas, assegurem que 
cada producte que surt del nos-
tre forn sigui el millor possible.

Com vas iniciar-te en l’o�ci 
de forner?
El meu camí cap a l’ofici de for-
ner va començar quan em vaig 
casar amb la Montserrat. En 
aquell moment, el meu pare i jo 
teníem una granja amb 12.000 
gallines, i jo m’encarregava de 
repartir els ous. Paral·lelament, 
ajudava el meu sogre Vicenç, 
que era forner. Quan ell va mo-
rir, vaig decidir deixar les ga-
llines i els ous per dedicar-me al 
pa i les pastes. Vaig fer un curs 
a la Hoffman i, des d’aleshores, 
he seguit en aquest camí fins al 
dia d’avui.

El nom del forn “d’El pont”, 
és en honor d’un dels ele-
ments emblemàtics de Molins 
de Rei, el pont de Carles III. 
Per què vau escollir aquest 
nom?
El nom del forn va ser escollit 
per l’Albert Cotonat i la seva 
dona, la Pepeta, que van fundar 
el forn l’any 1939, just després 
de la guerra civil. El nom és un 
homenatge al nostre estimat 
pont de Carles III, un element 
emblemàtic de Molins de Rei. 
Aquest pont simbolitza la nos-
tra història i el nostre lligam 
amb la comunitat, un senti-
ment que volem reflectir en el 
nostre forn i en els productes 
que oferim.3

Sant Joan, un dels dies més importants per als forns locals

Més de 20 anys preparant menjars!

D e  d i m e c r e s  a  d i v e n d r E s  i  f e s t i u s  d e  9 : 3 0 h  a  1 7 : 3 0 h

R O S T I S S E R I A E I X A M P L E

C a r r e r  M a j o r ,  9 8 622 176 826 93 668 14 74
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La revetlla de Sant 
Joan és una de 
les festes més 
emblemàtiques 
i esperades de 
l’any a Catalunya. 

Aquesta celebració, que té 
lloc la nit del 23 al 24 de 
juny, marca l’inici de l’estiu 
i és una ocasió per reunir-
se amb família i amics al 
voltant de fogueres, petards i 
sopars populars. Però, d’on ve 
aquesta tradició? Quins són els 
seus orígens i com es manté 
viva avui dia?

La festa de Sant Joan té arrels 
paganes i està vinculada al 
solstici d’estiu, el dia més llarg 
de l’any. Antigament, es creia 
que el foc tenia propietats 
purificadores i protectores, 
i per això, la nit de Sant 

Joan s’encenien fogueres per 
celebrar el triomf de la llum 
sobre la foscor. Amb l’arribada 
del cristianisme, la festa va ser 
cristianitzada i es va associar 
amb la figura de Sant Joan 
Baptista, nascut el 24 de juny 
segons la tradició cristiana.

Una de les tradicions més 
conegudes de la revetlla de 
Sant Joan són les fogueres, 
que simbolitzen la purificació 
i la renovació. A més de les 
fogueres, els petards i els 
focs artificials són també 
protagonistes de la nit, 
omplint el cel de llums i 
colors. La Flama del Canigó, 
un altre element central de 
la celebració, és un foc que 
es renova cada any en aquest 
cim i s’utilitza per encendre 
fogueres a tot Catalunya.

Altres costums inclouen la 
coca de Sant Joan, el dolç 
per excel·lència d’aquesta 
celebració, i diferents rituals 
de purificació i bona sort, com 
saltar per damunt del foc o 
banyar-se al mar a mitjanit.

La revetlla de Sant Joan és una 
festa que combina tradició, 
comunitat i diversió. Manté 
vives les nostres arrels culturals 
i ens recorda la importància de 
les celebracions comunitàries. 
Tant si et trobes a Molins de 
Rei, Pallejà o Sant Vicenç dels 
Horts, tens una cita amb la 
màgia d’aquesta nit especial. 
Convidem a tothom a 
participar i a gaudir d’aquesta 
celebració única, mantenint 
viu l’esperit de Sant Joan.3

LA REVETLLA
DE SANT JOAN
Una nit de foc,
tradicions i comunitat
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forn de pa | pastisseria
degustació

us hi esperem!
panet montblanc
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Molins de Rei

Sant Joan Popular
Diumenge 23 de juny
17:00, plaça de la Creu. Rebuda de la Fama del 
Canigó acompanyada pels Grallers de Molins de 
Rei, les Esventades, les Bastoneres, els Matossers i 
els Timbalers del Camell
18:30, plaça de l’Església. Lectura del manifest 
i encesa de la foguera, traspàs de la flama als 
pobles veïns.
19:00, plaça de l’Església. Taller de fanalets 
organitzat per Òmnium Cultural i sardanes 
enllaunades amb els Joves Sardanistes de 
l’Agrupa.
19:45, plaça de l’Església. Balls tradicionals
21:00, plaça de l’Església. Sopar popular
22:30, plaça de l’Església. Quinto popular amb 
Golden Girls
23:00, plaça de l’Església. Llançament de faies
00:00, plaça de l’Església. Concert de la FEM
1:30, plaça de l’Església. Nit de PD’s

Les revetlles de les associacions
Diumenge 23 de juny
20:30, rambla de la Granja. Nit de Sant Joan 
amb l’Entxuscat
20:30, parc Antoni Marca. Revetlla al barri de 
les Conserves
21:00, parc Antoni Méndez. Revetlla al barri de 
Riera Bonet
21:00, escola Josep Madorell. Festa de Sant 
Joan de l’Associació de paraguaians/es

21:00, plaça de la Pau. Revetlla al barri de 
l’Àngel
21:30, carrer Bonavista. Revetlla al barri de 
Bonavista
23:00, escola Pont de La Cadena. Revetlla al 
barri del Canal

Pallejà

Diumenge 23 de juny
18:30, rebuda de la Flama del Canigó de 
Molins de Rei per part de les autoritats dels 
ajuntaments dels respectius pobles.
19:15, plaça del Castell. Arribada de la Flama 
portada per atletes locals, lectura del manifest i 
encesa de la foguera per part de les entitats de la 
vila.
20:30, plaça del Castell. Sopar popular. Reserva 
de taules per 12 euros, que inclouen 4 cadires i 
ampolla de cava.
23:00, plaça del Castell. Actuació de la banda 
d’Ismael González i DJ Nat

Sant Vicenç dels Horts

Diumenge 23 de juny
23:30, plaça de Narcís Lunes. Actuació del grup 
de versions La Loca Histeria. Després, sessió de 
DJ fins les 4 de la matinada.

Programació d’actes
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ENTREVISTA

Jose Ignacio, 
“Crec que s’ha estigmatitzat molt aquest poble, perquè s’ha generat una imatge sobre nosaltres 
de malgastadors, però la realitat és que la causa d’aquest malbaratament [d’aigua] és que tenim 
fuites a les canonades.”

Cervelló és una ciutat caracteritzada per tenir un petit nucli urbà i quinze d’urbanitzacions, i 
aquesta gran dispersió i el mal estat de les canonades fan que sigui un dels municipis on es con-
sumeix més aigua. Aquesta és una de les grans preocupacions dels cervellonins i cervellonines, 
que necessiten una inversió de 31 milions d’euros per arreglar la xarxa. Un dels objectius de Jose 
Ignacio Aparicio, alcalde de Cervelló, és fer un poble més sostenible i millorar la connectivitat 
en transport públic i a peu amb el nucli urbà i altres municipis.

alcalde de Cervelló

Quin és el model de ciutat de 
Cervelló?
Més que un model de ciutat, és 
un model de poble. Tenim un 
nucli urbà que no arriba a 5.000 
habitants i 15 urbanitzacions 
que tampoc arriben a les 5.000 
persones. Volem preservar aquest 
ambient de caliu de poble i con-
servar l’entorn natural, que és una 
de les característiques més impor-
tants del nostre municipi. No ens 
volem convertir en una ciutat. Per 
això, qualsevol creixement que 
puguem tenir es farà d’una ma-
nera molt sostinguda perquè no 
sigui molt desmesurat, no volem 
que les urbanitzacions creixin més, 
sinó concentrar els possibles plans 
d’habitatge al nucli urbà. Als dar-
rers mandats ja s’han fet projectes 
d’habitatge encaminats a obtenir 

lloguers socials i habitatge públic, 
tots destinats al centre del poble 
perquè és on tenim els serveis, 
els centres educatius i les zones 
esportives.

Diries que és una ciutat dormi-
tori?
En el seu moment ho va ser, però 
ara no. És un poble amb molta 
vida, amb moltes entitats i molt 
vives. Per posar un exemple, tenim 
una entitat que es diu Segle Nou 
que a banda de fer uns concerts 
magnífics de música clàssica, tam-
bé fan exposicions amb escultors 
i pintors de primer nivell. Quan 
venen els artistes i veuen una sala 
amb 70 o 80 persones escoltant 
la presentació de la seva exposició 
diuen: “això no passa a Barcelona 
o a les ciutats grans”.

Quines són les necessitats del 
Cervelló?
Ara mateix, el problema més gran 
que tenim és la sequera, perquè 
constem com un dels municipis 
que més aigua gasta dins l’àrea me-
tropolitana, però això no és culpa 
d’un malbaratament d’aigua per 
part del veïnat, sinó que és fruit 
que tenim unes canonades molt 
antigues de ciment o de ferro que 
han arribat al final de la seva vida 
útil. Hem de canviar-les i hem fet 
un estudi de com fer-ho, però no 
tenim els recursos econòmics que 
necessitaríem. El principal proble-
ma que tenim és la dispersió del 
nostre poble. Fa 50 o 60 anys es va 
disparar la construcció de les urba-
nitzacions, i es va fer d’una manera 
poc sostenible perquè tenim més 
de 100 quilòmetres de carrer i de 
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canonades d’aigua, i això complica 
molt el fet de donar un bon servei. 
Tot i això, tenim uns equipaments 
molt envejables, com un poliespor-
tiu magnífic, un camp d’esports 
municipal on fan rugbi, futbol... 
També tenim una biblioteca que 
per al nostre municipi és mera-
vellosa, dues escoles, una escola 
bressol i ens falta l’institut, que el 
tenim en barracons.

Quins són els actes i esdeveni-
ments més importants?
Els actes més importants estan re-
lacionats pràcticament sempre amb 
entitats. Tenim la sort que a Cerve-
lló va néixer el president Tarrade-
llas, està enterrat aquí i cada 10 de 
juny li fem un homenatge. També 
tenim els Premis Persevera, que se 
celebren a l’octubre coincidint amb 
la data de retorn del president, i 
això ens fa fer un programa cultu-
ral al voltant de la seva figura. A 
banda d’això, fem visites teatralit-
zades pel municipi, pels llocs on va 
estudiar, on va néixer... A més, s’ha 
creat un racó dins la biblioteca, 
l’espai Tarradellas, que és especta-
cular. Com a municipi, a banda de 
Reis i Carnestoltes tenim la Fira de 
Comerç, Empreses i Entitats, que 
fem al maig, on tallem el carrer 
Major i el convertim en un passeig 
per a vianants. Tenim la Fira de 
Cervelló i la Fira de la Cervesa 
Artesana. Respecte a la festa major, 
crec que la nostra no és igual que a 
altres municipis. He vist concerts 
de grups de música a diferents 
municipis i la màgia que es genera 
aquí no es genera en altres bandes, 
crec que els i les joves del poble ho 
viuen d’una altra manera.

Què aporta a la ciutat la Fira 
Comercial?
Sobretot cohesió, ja que és l’es-
deveniment on ens podem trobar 
entitats, persones, comerços i em-
preses. Es generen moltes activitats 
de les entitats com la trobada de 
gegants, les actuacions del casal de 
la gent gran, les trobades dels del 
futbol sala, la penya blaugrana de 

Cervelló o el Club de Rugby de 
Cervelló. Això fa que el municipi 
es concentri al carrer Major i pugui 
viure i veure com batega el munici-
pi a tots els nivells.

Com és el comerç a Cervelló?
Tenim comerç suficient, però 
m’agradaria tenir-ne més. El 
problema és que no tenim prou 
massa social per la compra, ja que 
tenim un nucli urbà petit i mol-
tes urbanitzacions, que fan vida 
al poble, però potser estan més a 
prop d’altres municipis per anar a 
comprar. Ara hi ha unes inversions 
importants al municipi que crec 
que revertiran positivament en el 
comerç. Per exemple, als voltants 
de Nadal obriran un supermer-
cat Bonpreu a la zona industrial 
adjacent al nucli urbà, que tindrà 
aparcament i serà molt més gran 
que el que ja teníem a la rambla. 
Hi ha uns edificis modernistes on 
estava abans la Codorniu, baixant 
cap a Molins, que també els ha 
comprat aquesta cadena de super-
mercats. De moment és un centre 
logístic de repartiment d’aliments 
cap a Barcelona, que també dona 
molts llocs de treball, però la idea 
final serà que sigui un Esclat, tenir 
algun comerç relacionat amb les 
noves tecnologies i amb la jar-
dineria, la qual cosa no perjudica 
els petits comerços i beneficiaria al 
municipi perquè vindria més gent 
a comprar.

Ha canviat la ciutat els últims 
anys?
Ha millorat molt, tot i que no 
sempre es veu. Quan vaig entrar 
al govern el 2015, venia amb una 
maleta carregada d’il·lusions i de 
grans projectes, volia millorar el 
poble a nivell visual i estètic, ja que 
vivim en un entorn natural me-
ravellós, és com viure en un Parc 
Natural Nacional. Però el primer 
que vaig fer, només entrar, és veure 
la realitat, que és que teníem urba-
nitzacions que estaven fent aboca-
ments al medi natural perquè no 
tenien col·lectors. Aleshores vaig 

canviar la maleta dels somnis per la 
maleta de les realitats, i en aquest 
sentit hem fet una aposta molt 
important perquè totes les urba-
nitzacions tinguin col·lectors i que 
no es faci cap abocament al medi, 
perquè ens omplim la boca dient 
que la nostra senya d’identitat és la 
natura, la sostenibilitat i les energi-
es renovables, i resulta que durant 
molts anys ningú s’havia preocupat 
de fer sistemes de recollida de 
residus. Hem fet una inversió im-
mensa i només ens queda una ur-
banització on instal·lar col·lectors, 
tenim el projecte i estem en fase 
de resoldre al·legacions, i crec que 
aquest mandat totes les urbanitza-
cions en tindran.

També ens hem preocupat de coses 
tan importants com la seguretat, 
no només en robatoris i delictes, 
que estem en un dels números més 
baixos de Catalunya fruit de la 
bona feina que fem amb la policia, 
sinó de la seguretat amb l’entorn 
respecte als incendis. Estem a punt 
de finalitzar l’obertura de totes les 
franges de protecció, aquest any 
farem la de Can Roig i l’any que ve 
la del nucli urbà. Els bombers, que 
han vingut a fer moltes xerrades, 
diuen que no som conscients de 
la diferència que hi ha entre tro-
bar-nos un incendi amb franja de 
protecció i sense franja, ja que les 
flamarades poden tenir una dife-
rència de 5 a 15 metres. 

Una de les prioritats del nostre 
govern també era condicionar els 
carrers, i en aquest sentit crec que 
portem un cert endarreriment 
respecte d’altres municipis del Baix 
Llobregat. Tenim equipaments 
bàsics que funcionen i estan prou 
bé, però ens falta solucionar la part 
de serveis públics en la que actu-
alment estem treballant. Acabem 
de canviar la il·luminació a LED a 
tot el municipi, i estem gestionant 
el Pla Director per solucionar tot 
el tema de l’aigua. Ens faltaria més 
temps per intentar arreglar carrers i 
voreres, vam fer una campanya per 

Cervelló ha de renovar la xarxa d’abastament d’aigua
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Cervelló ha de renovar la xarxa d’abastament d’aigua

eliminar les barreres arquitectòni-
ques i vam solucionar més de 100 
barreres en camins escolars, però 
tenim un municipi molt gran, amb 
més de 100 quilòmetres de carrers.

Què creu que és el que més preo-
cupa a la població de Cervelló?
En aquests moments, la sequera. 
Hem sortit a tots els mitjans i crec 
que s’ha estigmatitzat molt aquest 
poble, perquè s’ha generat una 
imatge sobre nosaltres de malgas-
tadors, però la realitat és que la 
causa d’aquest malbaratament és 
que tenim fuites a les canonades. 
No és el veïnat ni les indústries, és 
l’envelliment de la xarxa, ja que en 
el seu moment es va fer amb uns 
materials que avui no es fan servir i 
que no es permetrien.

Què es necessitaria per revertir 
aquesta situació?
Nosaltres fa anys que treballem 
en un Pla Director per saber què 
havíem de solucionar amb el tema 
de l’aigua, i aquest Pla diu que 
necessitem 31 milions d’euros. 
Dins d’aquest Pla hi ha coses molt 
urgents que estem afrontant ara 
mateix, com unes obres de més de 
150.000 euros a la Rambla. També 
estem a punt d’afrontar un projec-
te per canviar totes les canonades a 
Torre Vileta, que era una de les que 
estaven pitjor per inclinacions i 
per antiguitat, però tota la resta ho 
tenim marcat i prioritzat. El que 
necessitem són recursos i ajudes.

L’Àrea Metropolitana ha assumit 
la gestió de l’aigua. Com ha afec-
tat això en el Pla?
L’Àrea Metropolitana és qui té 
la competència de l’aigua, però 
nosaltres teníem una concessió 
amb Sorea que es va acabar, que 
ara mateix està en pròrroga for-
çosa. Quan s’acaba la concessió, 
s’acaben les inversions i aleshores, 
el 2018-2019, preparem aquest 
Pla Director per fer una nova lici-
tació perquè l’empresa que entri 
inverteixi els recursos econòmics 
que necessitem per arreglar totes 

les xarxes. En el mandat anterior, 
quan entra l’Àrea Metropolitana, 
vam estar 4 anys donant voltes a 
una rotonda infinita, perquè no 
es va fer res, excepte estudis i més 
estudis. Ara, en aquest nou man-
dat, s’ha convertit en una prioritat 
i hem avançat en pocs mesos el que 
no s’havia avançat en 4 anys. Es-
tem treballant perquè a finals d’any 
o principis del que ve tinguem una 
empresa concessionària que pugui 
fer totes aquestes obres. A partir 
d’aquí, començarem a prioritzar 
els aspectes que siguin més urgents 
per a l’Ajuntament i intentarem 
revertir la despesa a través de la 
concessió. Estem parlant de més 
de 31 milions d’euros, és a dir, o 
tenim recursos o tenim ajudes, en 
aquest cas de la Generalitat, que no 
n’hem vist durant molts anys. Ara, 
fruit de la sequera, han començat a 
fer subvencions, però això ha de ser 
un treball continu.

Com valora el mandat �ns ara?
El valoro molt positivament, crec 
que hem fet moltes coses, no totes 
es veuen però totes són necessà-
ries. Hem afrontat les coses més 
bàsiques i les principals mancances 
que teníem en aquest municipi, 
com el tema dels col·lectors que ja 
hem comentat, i ara estem posant 
plaques solars a pràcticament tots 
els equipaments municipals, i som 
dels municipis amb més plaques 
solars en zones privades de Cata-
lunya. Hem afrontat moltes coses 
que eren supernecessàries, i a canvi 
hem deixat coses que segurament 
m’haurien fet més gràcia o que 
serien més visuals, justament per 
solucionar temes que considero 
que eren greus i necessaris. Un 
d’aquests aspectes era posar en or-
dre jurídicament totes les urbanit-
zacions, perquè les entitats estaven 
pràcticament caducades i ningú 
havia fet pràcticament res.

A l’Ajuntament teniu represen-
tació de VOX, amb un regidor. 
Com és la relació amb aquest 
partit d’extrema dreta? Per què 

creus que hi ha una part de la 
població de Cervelló que l’ha 
votat?
No m’esperava que sortís cap 
regidor de VOX, i suposo que 
com que no es va presentar el PP, 
ha derivat una part del vot cap a 
VOX. La relació amb el regidor 
d’aquest partit és bona i fluïda, 
però no compartiré mai cap pre-
cepte de les polítiques d’ultradreta 
i xenòfobes de VOX. Quan van 
acabar les eleccions, vaig parlar 
amb tots els grups, i així com amb 
els altres dos grups municipals 
(Esquerra Republicana i Sempre 
per Cervelló) he establert converses 
per arribar a acords puntuals o de 
mandat. Amb VOX vaig parlar 
per dir-li que no arribaria a cap 
acord. En aquest cas, fruit de mol-
tes reunions i de consensuar, ara 
mateix tenim un acord amb Es-
querra Republicana pel pressupost 
d’enguany i amb la resta intentem 
navegar com podem. Amb VOX 
les relacions són les que són, no els 
tenim aparcats ni amagats, al final 
ha estat un grup escollit pel muni-
cipi, amb qui no comparteixo en 
absolut les seves idees, però les he 
de respectar.

Quin repte queda pendent del 
mandat?
Tenim diferents reptes, tots relaci-
onats amb el tema de la sostenibili-
tat. Hem de fer connexions saluda-
bles al nostre municipi, ja que en el 
seu moment, totes les urbanitzaci-
ons i el municipi es van fer pensant 
en el vehicle privat. A vegades no 
pots anar caminant d’una urbanit-
zació a una altra, per tant, hem de 
facilitar aquestes vies de comunica-
ció per anar caminant, en bicicleta, 
en patinet, en sistemes més soste-
nibles. Un dels projectes més grans 
de connectivitat és la variant que 
connectarà amb Molins de Rei, 
que ara mateix enllaça només amb 
l’autovia, i quan acabi el projecte 
de la variant ho farà amb l’autopis-
ta. El futur de Cervelló és garantir 
que vivim de manera sostenible, i 
millorar la connectivitat.3

Cervelló ha de renovar la xarxa d’abastament d’aigua
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Tot va començar gràcies 
a un grup de WhatsApp 
creat per alguns amics 

durant la pandèmia del febrer 
de 2020. Aquest grup es va anar 
ampliant fins a convertir-se en 
una comunitat de gairebé 200 
membres i el 30 de juliol del 
2020, al pati de la Federació 
Obrera, va néixer l’Associació de 
Veïns i Veïnes del Centre Vila de 
Molins de Rei.

La idea que va motivar a aquest 
gran grup de gent a formar 
l’associació és garantir que les 
persones que viuen al Centre 
Vila tinguin una vida i un entorn 
dignes. Per aquest motiu, es 
van organitzar en vuit vocalies: 
Mobilitat i Via Pública, Cultura, 
Temes Socials i Solidaritat, 
Medi Ambient, Activitats i Pla 
d’Usos, Comunicació, Seguretat 
i Serveis Jurídics, que permeten 
als socis i veïns transmetre els 
seus problemes i participar-hi 
activament. Han generat més de 
25 instàncies a l’Ajuntament, així 
com més de 30 reunions de treball 
amb funcionaris i especialistes.

Les problemàtiques actuals del 
barri són el soroll nocturn, la 
mobilitat, la situació del pavi-
ment dels carrers, i la renovació 
d’arbres i zones verdes, i un dels 
temes que més els preocupa és 
la poca sensibilitat de la gent 
cap als problemes quotidians del 
Centre Vila, especialment amb 
l’augment del consum d’alcohol i 
els episodis d’inseguretat.

Els seus èxits inclouen la primera 
moció ciutadana al Ple per de-
manar aparcaments soterrats en 
els parcs 1 d’Octubre i Pont de 
la Cadena, millores en la vialitat 
al Passeig del Terraplè, Plaça 1 
d’Octubre i al carrer Jacint Ver-
daguer, i la solució dels proble-
mes de soroll nocturn provocats 
per alguns establiments i bars 
fora d’horaris.

A banda d’aquestes millores per 
al veïnat, també duen a terme ac-
tivitats socials i culturals com “La 
recerca del tió” durant Nadal, 
amb gran participació infantil, 
i un “Curs creatiu de manuali-
tats” setmanal. De fet, fins i tot 

el logotip va sorgir d’un concurs 
públic obert amb una notable 
qualitat artística. En medi ambi-
ent, han desenvolupat programes 
sobre el tractament de residus i 
han iniciat un banc d’intercanvi 
de llavors per fomentar horts 
urbans. També han realitzat cam-
panyes cíviques sobre la neteja 
del Centre Vila i han denunciat 
deficiències en la mobilitat de 
persones invidents i en cadires 
de rodes. La relació amb altres 
entitats del barri és evident, ja 
que donen suport a col·lectius 
com els arrendataris dels blocs 
de pisos del carrer Pere Calders, 
i ofereixen serveis domiciliaris 
a través de voluntaris i facilitats 
per a persones amb necessitats 
especials.

L’activitat de l’Associació de Ve-
ïns i Veïnes del Centre Vila és un 
exemple de perseverança i com-
promís amb la comunitat. Asse-
guren que continuaran lluitant 
per una qualitat de vida digna 
i un entorn respectuós, sempre 
amb la vista posada en el futur i 
en el benestar de tothom.3

DEPROP
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Associació de Veïns i Veïnes
Centre Vila
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LES TERRASSES DE LA VILA
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Josep Sagristà Cartañà va 
néixer el 31 de març de 
1966 a la clínica de Molins 

de Rei, just després que la seva 
mare acabés de cuinar una paella, 
un fet gens anecdòtic ja que la 
passió pel menjar faria que, anys 
després, esdevingués un nom 
conegut en el món de la gastrono-
mia local. Viu al carrer Nou nº23, 
on hi ha el restaurant i la botiga 
de menjar preparat que regenta 
amb la seva esposa, la Sònia, cap 
de cuina i copropietària del ne-
goci. Colze a colze, els uneixen 
aquests dos negocis i un altre gran 
projecte, la família, ja que tenen 
dos fills. Junts han creat una au-
tèntica institució culinària al cor 
de Sant Vicenç dels Horts.

Des de ben petit, en Josep va estar 
immers en l’ambient culinari del 
bar familiar, on va esmorzar, dinar 
i sopar durant la seva infància. La 
seva devoció per la gastronomia va 
començar a prendre forma quan, 
als 18 anys, va decidir continuar 
amb el negoci familiar després de 
la jubilació dels seus pares. Aques-
ta decisió va ser una conseqüència 
natural d’una tradició familiar 
profunda, on tota la seva vida ha 
estat marcada per la cuina.

La passió per la cuina corre per 
les seves venes, però en Josep va 
decidir no quedar-se amb els co-
neixements heretats i ampliar-los 
a l’escola Robert de Nola, sota 
la direcció del gran cuiner Josep 
Lladonosa. Els moments més des-
tacats de la seva carrera inclouen 
la transformació del bar en un 
restaurant i una rostisseria, una 
decisió presa juntament amb la 
Sònia per adaptar-se als canvis en 
el sector i apostar per una major 
qualitat dels productes.

El Restaurant Sagristà es defineix 
per una cuina catalana de poble 
que fa servir productes de l’horta 
del Baix Llobregat. Entre els plats 
més reconeguts del restaurant es 
troben els canelons, els calamars 
a la romana, els calamars farcits, 
la col i patata rostada, i el bacallà 
a l’anticolloni. El principal repte 
d’en Josep és aprofitar tot el que 
la terra ofereix i convertir-ho en 
plats deliciosos i creatius. Aquesta 
filosofia es reflecteix en la seva fra-
se característica: “cal que el cubell 
de les escombraries orgàniques 
estigui ben buit”.

Per a en Josep, la relació amb els 
clients és fonamental. Els conside-

ra la raó de ser del restaurant i la 
botiga, i sempre busca que els seus 
plats transmetin el gust autèntic 
dels ingredients. Fora de la cuina, 
li agrada dinar a altres restaurants 
per conèixer noves tècniques i 
productes, i manté la passió per 
l’aprenentatge constant.

Sant Vicenç dels Horts té un gran 
potencial, segons en Josep. Creu 
fermament en la importància de 
formar part activament del poble 
i ha contribuït activament com a 
regidor de comerç i president de 
la Unió de Botiguers durant dos 
mandats. De tarannà optimista, 
veu un futur brillant per al seu 
restaurant, amb l’objectiu de ser 
reconegut per l’ús dels productes 
de la terra i de temporada del Baix 
Llobregat. Tampoc se li escapen a 
les noves tendències, com la cuina 
vegana, per respondre a les neces-
sitats canviants dels seu veïnat.

Amb una vida dedicada a la gas-
tronomia i una passió indestruc-
tible per la seva comunitat, Josep 
Sagristà és un veritable referent 
de la cuina tradicional i casolana, 
continuant una tradició familiar 
que ha marcat la seva vida des del 
dia que va néixer.3

Josep
 Sagristà

ELPERSONATGE



Emissions CO₂ (g/km): 85 – 116. (WLTP). Consum mitjà (l/100 km): 3,8 – 5,1 (WLTP).
*Preu corresponent a Toyota Yaris Hybrid Active Plus. Preu a finançar: 20.700 €. Toyota Easy Plus: 700 €. Preu de venda al comptat sense serveis: 22.630 €. Entrada: 7.942,10 €. TIN: 7,95 %. 
TAE: 9,21 % (Easy Plus opcional no està inclòs en el cost de finançament a efectes del càlcul de la TAE). 49 mesos: 48 quotes de 120 €/mes i una última quota de: 12.355,37 €. Comissió 
d’obertura finançada (2,99 %): 402,39 €. Import total del crèdit: 13.860,29 € (inclou Easy Plus). Import total pendent: 18.115,37 €. Preu total a terminis: 26.057,47 €. Cost total del 
crèdit: 4.657,47 €. Import dels interessos: 4.255,08 €. Sistema d’amortització francès. Oferta de finançament amb el producte Toyota Easy de Toyota Kreditbank GmbH, sucursal 
a Espanya. Capital mínim a finançar: 10.500 €. IVA, transport, impost de matriculació, promoció i contribució del concessionari inclosos. Altres despeses de matriculació, pintura 
metal·litzada i equipament opcional no inclosos. Paquet Toyota Easy Plus amb 4 anys de garantia i manteniment (amb una revisió cada 15.000 km o un cop a l’any, el que passi primer). 
Inclou l’extensió de garantia Toyota Relax, un cop finalitzat el període de garantia original de fàbrica, el client podrà renovar-la anualment al realizar la revisió als tallers oficials de Toyota. Fins 
a 15 anys o 250 000 km (el que passi primer). El model visualitzat pot no correspondre amb el model ofert. Oferta vàlida fins al 31/05/2024 a la Península i a les Balears. Promoció no 
acumulable a altres ofertes o descomptes. Queden exclosos d’aquesta promoció els vehicles per a flotes. Oferta proporcionada per Toyota Espanya S.L.U. (Avda. Bruselas, 22. 28108 

- Madrid) i la seva xarxa de concessionaris. Per a més informació, consulteu les condicions al vostre concessionari habitual o a toyota.es. El consum de combustible i les emissions 
de CO2 es mesuren en un entorn controlat, d’acord amb els requisits de la normativa europea. Per a més informació o si esteu interessats en les especificacions d’un vehicle amb un 
acabat diferent, poseu-vos en contacte amb Toyota Espanya, S.L.U. o amb el vostre concessionari Toyota. El tipus de conducció, juntament amb altres factors (com les condicions de 
la carretera i meteorològiques, el trànsit, la manera de conduir, els accessoris instal·lats després de la matriculació, la càrrega, el nombre de passatgers, etc.), influeix en el consum 
de combustible i les emissions de CO2.

TOYOTA STARBAIX
www.starbaix.toyota.es

Avd. Barcelona, 211 · Molins de Rei
Telf: 935 174 098

SANT BOI - GAVÀ - L’HOSPITALET

DISSENYAT PER LA CIUTAT. 
PREPARAT PER TOT I MÉS

PER

48 quotes. 
Entrada: 7.942,10 €.
Última quota: 12.355,37 €.120 €AL MES*

INCLOU 4 ANYS DE GARANTIA I MANTENIMENT

NOU 
TOYOTA YARIS 
HYBRID






